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Už nyní se můžete těšit na 
červnové vydání 

Moderní obce, 
 které vyjde příští týden 

 

Mj. v něm najdete: 
• Systému financování obcí chybí i větší sti-
mulace a solidárnost 
• Územní samospráva v Sasku a institut fi-
nančního vyrovnání 
• Jak hospodařily obce v krizovém roce 2009? 
• Výběr provozovatele vodohospodářské infra-
struktury je klíčový 
• Rozděluji se první miliony ze Švýcarska 
• Příjemci dotací z ROP Střední Čechy nebu-
dou muset předfinancovávat projekty z vlast-
ních zdrojů 
• Volné finanční prostředku mohou městu i 
slušně vydělat 
• Ve sběrném dvoře recyklují stavební odpad 
• Tříděný sběr překonal krizi 
• Fond ASEKOL podpoří více než 30 projektů 
• Na kompostárnu si lidé rychle zvykli 
• Pět let třídění elektroodpadu přináší konkrét-
ní výsledky 
• Komunitní plánování a zpětná vazba  
• Péče o památky je v Berouně, Historickém 
městě roku 2009, součástí snahy o rozvoj 
města 
• Veřejně prospěšné práce? Na Novojičínsku 
je o ně zájem. 
• Jak bych se dokázal vyhnout postihu za 
přestupek 
• Veřejný hřbitov na vlastním pozemku: Proč 
ne? 
• Ochrana ovzduší – účastenství v řízení 
• Jaké bylo desetiletí elektronické veřejné 
správy? 

Novela vodního zákona a povodně 

AKT UÁL NĚ  

Pod číslem 150/2010 byla dne 21. května 2010 
ve Sbírce zákonů publikována velká novela vod-
ního zákona, která přebírá požadavky nejnovější 
evropské legislativy v oblasti ochrany vod a 
současně napravuje nedostatky, na něž Českou 
republiku upozornila Evropská komise. Na pří-
pravě novely spolupracovalo Ministerstvo život-
ního prostředí s Ministerstvem zemědělství. 

V souvislosti s letošními květnovými povodně-
mi na Moravě jsou nanejvýš aktuální ustanovení 
novely upravující povodňovou ochranu. Území, 
která mohou být při přirozené povodni zaplavena 
vodou (tzv. záplavová území), budou vymezová-
na v řízení, v němž budou moci občané obce uplatňovat své připomínky a námitky.  

Pro případy povodní se posilují pravomoci povodňových orgánů, avšak současně se výslovně 
stanoví, že všechna jejich opatření a příkazy se zapisují do tzv. povodňové knihy a následně se 
zveřejňují. Nově se také stanoví, že organizační část povodňového plánu bude v digitální podobě 
vždy přístupná na internetu. Tím se velmi usnadní administrativa dotčených úřadů.            ( t z )  

SFŽP zaplaveným obcím 
Obce postižené povodněmi mohou získat od 

Státního fondu životního prostředí (SFŽP) 
rychlé bezúročné půjčky na opravu kanalizač-
ních systémů a čistíren odpadních vod. Před-
pokládaná výše těchto bezúročných půjček 
může dosáhnout až 100 milionů korun. Zato-
peným obcím fond také nabídne odklad splat-
nosti půjček, které u něj mají z dřívější doby. 
SFŽP bude nyní přednostně vyřizovat žádosti 
o příspěvek z programu Zelená úsporám, které 
přijdou z oblastí postižených záplavami.  
Z tohoto programu získávají lidé prostředky 
na zateplování rodinných, bytových i panelo-
vých domů, výstavbu domů v pasivním stan-
dardu a výměnu starých kotlů za ekologické 
vytápění. Žádosti ze zatopených oblastí budou 
přijímány tak, aby mohly být schváleny na 
nejbližší červnové Radě SFŽP ČR. Experti 
fondu současně poskytnou v postižených ob-
lastech přímo na místě odbornou pomoc. K co 
nejrychlejšímu čerpání podpory bude uprave-
na i příslušná administrativa.  

Kontakty SFŽP pro dotazy z postižených 
obcí: bezplatná telefonická linka 800 260 500, 
e-mail: povodne@sfzp.cz . 

Na svém pondělním jednání vláda požádala 
Poslaneckou sněmovnu, aby návrh zákona na 
vydání státních Povodňových dluhopisů schvá-
lila ve stavu legislativní nouze na své mimo-
řádné schůzi už zítra, ve čtvrtek 27. května, 
tedy ještě před parlamentními volbami. Senát 
by se návrhem zákona zabýval až po volbách. 
Povodňové dluhopisy odkoupí od České re-
publiky Evropská investiční banka. Premiér 
Jan Fischer se už den předtím v České televizi 
vyjádřil, že povodňové dluhopisy by měly být 
vydány v objemu 3 mld. Kč. 

Vláda rovněž schválila navýšení finančních 
prostředků v programu Podpora a prevence před povodněmi pro roky 2007 až 2013. Jejich objem 
by se měl zvýšit o 1 mld. Kč na celkových 11,5 mld. Kč. Předkladatel návrhu vládě, Ministerstvo 
zemědělství, chce peníze získat přesunem prostředků z programu na podporu obnovy, odbahnění a 
rekonstrukce rybníků a výstavbu vodních děl na pozemkové úpravy v rámci prevence před povod-
němi.                                                                                                                                              ( t z )  

Poslanci o povodňových dluhopisech už zítra 

 Letošní povodně v Troubkách.   Foto: Filip Jandourek 

asio@asio.cz www.asio.cz  sladek@provenkov.cz www.provenkov.cz 

Záchranné práce v Troubkách.  Foto: F. Jandourek 
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Fond solidarity SMS ČR 
Sdružení místních samospráv (SMS) České 

republiky v reakci na květnové katastrofální 
povodně na Moravě se na své členy obrátilo  
s nabídkou vzájemné solidární pomoci mezi 
členskými obcemi. Fond solidarity SMS ČR je 
zaměřen na zprostředkování konkrétní materi-
ální pomoci postiženým obcím.  

Každá členská obec sdružení se může obrátit 
na hlavní kancelář SMS ČR (info@smscr.cz)  
s návrhem či nabídkou pomoci. Obce zasažené 
povodněmi se naopak mohou přihlásit s žá-
dostí o zajištění konkrétního materiálu. Hlavní 
kancelář SMS ČR obratem zprostředkuje soli-
dární pomoc tak, aby co nejdříve dorazila k 
potřebným.  

»Věříme, že společnými silami podáme 
pomocnou ruku našim členům i po těchto 
nepředvídatelných tíživých situacích,« uvádí 
ve své výzvě SMS ČR.  

„Povodňové“ novinky na webu 
České asociace pojišťoven  
Česká asociace pojišťoven (ČAP) zpřístup-

nila zdarma na svém webu aplikaci pro identi-
fikaci povodňových oblastí. Aplikace k identi-
fikaci rizika povodně je umístěna na stránkách 
www.cap.cz od ledna 2009, dosud však bylo 
její využití provozovatelem zpoplatněno. Nej-
větším přínosem systému pro určení záplavo-
vých území je informovanost občanů o mož-
ném nebezpečí vzniku povodně v dané lokali-
tě a jeho dopadu na pojištění majetku.  

Aplikace vyhodnocuje čtyři rizikové zóny. 
Za předpokladu, že vlastní klient nemovitost 
ve vyšší rizikové zóně (2 a více), lze předpo-
kládat navýšení pojistného o rizikový přípla-
tek. I v ČR existují lokality, které jsou 
z hlediska neúnosného rizika výskytu povodní 
nepojistitelné. Ty se vyskytují zpravidla ve  
4. rizikové zóně. Takovou informaci pak ocení 
zejména ti, kteří o koupi nemovitosti v takové 
lokalitě zatím jen uvažují. 

Další novinkou ČAP jsou aktualizované 
statistiky pojistných událostí a škod během 
povodní 2010. Najdete je rovněž webu ČAP  
v sekci Statistiky/statistiky nepravidelné. Dnes 
dopoledne na této adrese zveřejněná data 
(škody z pojistných událostí za více než  
1,5 mld. Kč) se vztahují ke dni 24. května. 

Letní škola Národní sítě Zdravých 
měst ČR startuje 

Celostátní setkání MA21, které odstartuje 
Letní školu Národní sítě Zdravých měst ČR, 
se chystá na 16. června do Prachatic. Na semi-
náři se mají prezentovat novinky v oblasti 
místní Agendy 21 (financování, celostátní 
podpora atd.). Seminář také představí vybrané 
odborné partnery a možnosti spolupráce  
k využití kampaní a aktivit měst, obcí a regio-
nů. Akce je určena zejména pro koordinátory, 
politické zástupce, ale i všechny další zájemce 
o Projekt Zdravé město a místní Agendu 21.  

Pro účast na semináři je nutno se zaregistro-
vat nejpozději do 10. června na adrese 
www.zdravamesta.cz/ls/registrace  . 

Působí ve vaší obci, vašem městě činorodí 
živnostníci nebo firmy se zajímavými podnika-
telskými nápady? Upozorněte je na už 5. roč-
ník podnikatelských soutěží o Ceny Hospodář-
ských novin Vodafone Firma roku 2010 a Zlaté 
stránky.cz Živnostník roku 2010, případně je 
sami za radnici nominujte! Ceny Hospodář-
ských novin Vodafone Firma roku 2010 a Zlaté 
stránky.cz Živnostník roku 2010 letos získaly i 
záštitu všech hejtmanů. Zásluhou těchto podni-
katelských soutěží se veřejnost dozvídá o zají-
mavých podnikatelských nápadech, které se  
v regionech rodí.  

Zaregistrovat se do obou soutěží lze nejpoz-
ději do 30. června, do kdy je možné také firmu 
či živnostníka do tohoto klání nominovat. Kraj-
ská kola proběhnou v září a říjnu a vítězové 
budou vyhlášeni začátkem prosince. Cenné 
benefity získávají všichni soutěžící již za při-
hlášení a registraci. Vítěze čekají věcné ceny a 
výrazná medializa-
ce. Soutěže jsou 
určeny všem fir-
mám s obratem do 
1,4 mld. Kč (krité-
rium pro zařazení do skupiny MSP) a dvoule-
tou účetní historií a každému živnostníkovi, 
který je minimálně 
jeden rok držitelem 
platného živnosten-
ského listu. Do 
soutěže se nemusejí 
hlásit pouze sami podnikatelé, ale lze je také 
nominovat. Ambicí pořadatelů je oslovit každé-
ho podnikatele v zemi a nabídnout mu nejen 
soutěžení, ale také pomoci informacemi, které 
budou se soutěžemi spojeny. 

Každý účastník soutěže Vodafone Firma roku 
2010 bude posuzován na základě srovnatel-
ných ekonomických údajů z rychle dostupných 
zdrojů (rozvaha a výkaz zisků a ztrát), vstupy 
budou vyhodnoceny podle shodných kritérií. 
Vítězem se stane ten, kdo kromě souboru vy-
hodnocovaných ekonomických ukazatelů 
(rentability, likvidity, zadluženosti, aktivity, 
ziskovosti a produktivity) a dobré známky v 
ratingovém hodnocení přesvědčí odbornou 
porotu marketingovým odlišením své firmy. 

Z účastníků soutěže Zlaté stránky.cz Živnost-
ník roku 2010 postoupí vždy nejlépe oceněné 
podnikatelské příběhy. Finalisté vybraní odbor-
nou porotou budou představeni veřejnosti pro-
střednictvím profilových medailonků v médi-
ích. Celostátního vítěze určí veřejnost prostřed-
nictvím SMS hlasování. Krajská kola obou 
soutěží se uskuteční v září a říjnu, vítězové 
budou vyhlášeni začátkem prosince.  

Cenné benefity v podobě třítýdenního bez-
platného předplatného Hospodářských novin či 

týdeníku Ekonom nebo časopisu Marketing & 
Media získávají všichni soutěžící již za přihlá-
šení a registraci (viz níže). Vítěze čekají věcné 
ceny a výrazná medializace. V loňském roční-
ku se do obou soutěží registrovalo přes tři tisí-
ce firem a živnostníků.  

Partner soutěží Zlaté stránky.cz všem účast-
níkům soutěží nabízí jako benefit za registraci 
SEO audit. Tato metodika pomůže firmám 
upravit webové stránky tak, aby jejich obsah i 
forma byly vhodné pro automatizované zpraco-
vání v internetových vyhledávačích. Cílem 
SEO je získat ve výsledku přirozeného hledání 
ve vyhledávačích vyšší pozici, a tím i četnější 
návštěvnost stránek.  

Online specialista společnosti Mediatel všem 
zaregistrovaným účastníkům (firmám i živnost-
níkům), kteří si vyberou jako vstupní benefit 
SEO audit, vyhodnotí jejich internetové strán-
ky metodou, jakou hledají internetové vyhledá-

vače jednotlivé 
weby na základě 
klíčových slov.  
Specialista se za-
měří na obsah – jak 

je text psaný, ale i na technickou stránku – zda 
jsou internetové stránky správně nakódované. 

Účastníci soutěží 
tak ušetří za vytvo-
ření auditu a mohou 
svému správci in-
ternetových stránek 

rovnou poskytnout zadání na optimalizaci své-
ho webu. Tato optimalizace pak povede k lep-
šímu umístění internetového odkazu firmy 
nebo živnostníka ve vyhledávači, a tím i přive-
dení potencionálního zákazníka na firemní 
web. 

Kromě hlavních soutěží byla opět vyhlášena 
i doprovodná kategorie Vodafone Byznys rebel 
2010 i anketa Absurdita roku. 

Doprovodná kategorie Vodafone Byznys 
rebel je určena podnikatelům, kteří nabízejí 
svým zákazníkům více, než je na trhu obvyklé. 
V letos zcela nové kategorii budou oceněny 
firmy za podnikatelský přístup, který zohledňu-
je dopady podnikání na životní prostředí a 
podporuje společensky odpovědné aktivity.  

Anketa Absurdita roku má za cíl upozornit na 
nejnesmyslnější administrativní povinnosti a 
pomoci ulevit od byrokratické zátěže pro pod-
nikatele. , startuje letos svůj čtvrtý ročník. Ten 
slibuje snížení administrativní zátěže o sedm 
procent do konce roku 2010.  

( t z )  
 
Zaregistrovat se pro obě soutěže (případně 

nominovat) pro obě soutěže lze na adrese  
http://www.firmaroku.cz/registrace/registrace.aspx?reg=1  . 

Najde se u vás živnostník/firma roku? 

 

Čtěte odborný měsíčník Moderní obec.  
Předplatné časopisu si můžete zajistit na adrese  

http://economia.ihned.cz/predplatne . 
 

Ukázkové číslo zdarma si objednejte na tel. 800 11 00 22  nebo  
na http://ib.ihned.cz/predpl/a/nazk.php?tit=MO&idkamp=1400 . 
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Svaz měst a obcí (SMO) ČR uvítal schválení 
novely zákona č. 202/1990 Sb., o loteriích a 
jiných podobných hrách, v Poslanecké sně-
movně a následně minulý týden i v Senátu. 
Podepíše-li novelu zákona prezident republiky, 
měla by vstoupit v platnost od 1. 7. 2010.  

Momentální posílení regulace hazardu pova-
žuje SMO za nutnou podmínku zahájení sku-
tečné diskuse o budoucnosti nového legislativ-
ního rámce provozování sázkových a podob-
ných her. Zároveň si však uvědomuje, že nove-
la neřeší všechny problémy. »Je pravda, že 
novela reaguje především na nejpalčivější  
problémy nekontrolova-
ného rozmachu heren  
na území obcí a mnoh-
dy nejasný tok finanč-
ních prostředků. Avšak  
s ohledem na realistický 
odhad termínu účinnosti 
zcela nového zákona, 
který by snad měl po-
stihnout i moderní for-
my sázení, představuje 
novela alespoň nějaké 
zlepšení,« uvedl předse-
da SMO Oldřich Vlasák. Podle vyjádření mi-
nistra financí lze nový zákon očekávat nejdříve 
v roce 2012.  

Při projednávání návrhu novely někteří sená-
toři zdůrazňovali, že zúžení okruhu příjemců 
výtěžku z provozování loterií může mít nega-
tivní dopad na financování státních příspěvko-
vých organizací. »Podstatná část aktivit nepro-
fesionálních sportovních klubů a místních kul-
turních zařízení se financuje z obecních roz-
počtů. Jistě však nebude problémem, aby v pří-
padě zvýšených příjmů z výtěžku města více 
podpořila také třeba divadlo působící na jeho 
území,« doplnil Dan Jiránek, primátor statutár-
ního města Kladno a místopředseda SMO. 

Svaz se ohradil i proti účelovým tvrzením 
některých zástupců hazardního průmyslu. No-
vela například stanoví přesná pravidla pro 
regulaci loterií prostřednictvím obecně závaz-
ných vyhlášek, a nemůže tedy, jak tvrdí lobby, 
nahrávat korupčnímu prostředí na úrovni sa-
mosprávy. Není ani pravdou, že by obce  

v důsledku novely měly provozovatele kontro-
lovat, dozor prostřednictvím finančních úřadů 
zůstává nezměněn. Mylná je také informace, že 
provozovatelé loterií se mohou bez problémů 
přesunout do zahraničí. Základní podmínku pro 
provozování loterií totiž představuje sídlo na 
území ČR. 

Novela zákona o loteriích nesplnila ani 
všechna očekávání hlavního města Prahy, které 
ji přesto považuje za určitý pokrok v regulaci 
hazardních her. »Musíme ocenit posun v tom, 
že obce se ze zákona stanou účastníky řízení,  
i když povolení k provozování videoloterních 

terminálů a jiných tech-
nických zařízení bude 
nadále vydávat Minis-
terstvo financí,« konsta-
toval náměstek primáto-
ra hl. m. Prahy Rudolf 
Blažek a pokračoval, 
»novela také umožňuje 
stanovit v obecně závaz-
né vyhlášce, že loterie a 
jiné podobné hry provo-
zované na území obce 
mohou být provozovány 

na místech a v čase vyhláškou určených, nebo 
stanovit, na kterých veřejně přístupných mís-
tech v obci je provozování loterií zakázáno.«  

Podle hlavního města Prahy je problematická 
otázka výkladu obecně závaznou vyhláškou  
pojmu »loterie a jiné podobné hry« z hlediska 
možnosti regulace všech druhů sázkových her 
– např. Bingo, kurzové sázky, dostihové sázky, 
loterie, tomboly, sběrná místa pro podání sá-
zek. Ministerstvo financí jako dozorový orgán 
dosud pro obce nevydalo k této problematice 
metodický pokyn.  

Vydá-li obec takovou obecně závaznou vy-
hlášku, budou platit povolení vydaná před 
účinností této vyhlášky nejdéle po dobu tří let. 
»Kdybychom tuto vyhlášku nevydali, zname-
nalo by to umožnit provozování loterií a jiných 
podobných her na základě vydaného povolení 
neomezeně na celém území hlavního města 
Prahy. Proto je připravena nová vyhláška, která 
by navázala na změnu zákona,« dodal Rudolf 
Blažek.                                                         ( t z )  

Ilustrační foto: Radim Beznoska 

Supermarket veřejných služeb v Praze 
Pro zlepšování služeb veřejnosti a zvyšování 

dostupnosti veřejných služeb pro občany for-
mou Supermarketu veřejných služeb vznikl 
nový Odbor služby veřejnosti (OSV) Magistrá-
tu hl. m. Prahy. Jako specializované odborné 
pracoviště a kontaktní místo bude mít na sta-
rosti péči o zákazníky. V pondělí 24. května  
byly slavnostně otevřeny přepážky tohoto no-
vého odboru a začal provoz pro veřejnost. 
Přepážky jsou otevřeny vždy v dvousměnném 
provozu od pondělí do čtvrtka od 8 do 18 ho-
din a v pátek od 8 do 16 hodin. 

»Nový odbor bude sloužit jako specializova-
né odborné pracoviště a hlavně jako kontaktní 
místo mezi klientem a úředníkem. Na nových 
přepážkách vás úředník v případě potřeby 
zkontaktuje s konkrétním odborným referen-

tem příslušného odboru. Snažíme se zde vytvo-
řit takzvaný front office, kterým chceme od-
stranit bariéru mezi klientem a úředníkem,« 
řekl ředitel Magistrátu hl. m. Prahy Martin 
Trnka.  

Přepážky Služeb veřejnosti poskytují tyto 
služby: odborné informace o agendách jednot-
livých odborů MHMP; zajištění konzultační a 
poradenské činnosti; ověřování dokumentů a 
podpisů; zajištění konzultací s konkrétním 
odborným referentem; poskytování veřejných 
formulářů a žádostí; Czech POINT; podatelna.  

Nový odbor má 22 zaměstnanců delegova-
ných z jiných odborů, počet systemizovaných 
míst se tedy nezvýšil. Odbor sídlí ve Škodově 
paláci i v budově Nové radnice na Mariánském 
náměstí.                                                       ( t z )  

Novela zákona o loteriích: Krok k lepší regulaci 
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15 milionů – i pro vás? 
Ministerstvo životního prostředí a Státní 

fond životního prostředí vyhlásily výzvu pro 
předkládání žádostí do programu na podporu 
realizace inovativních a dlouhodobě priorit-
ních aktivit v rámci Environmentálního vzdě-
lávání, výchovy a osvěty (EVVO) a podpory 
sítí environmentálních vzdělávacích center. 
Žádosti je možné podávat do 25. června 2010. 
O podporu lze žádat na realizaci vzdělávacích 
a osvětových programů a aktivit, kampaní, 
vydávání odborných periodik a publikací 
(studií) zaměřených na ekologickou tematiku, 
na koordinaci významných národních a mezi-
národních projektů a programů realizovaných 
v ČR. Pro 6. výzvu je alokováno celkem nej-
výše 15 mil. Kč. 

K témuž najdete více na webové adrese  
http://www.sfzp.cz/clanek/256/1353/nabidka-podpory-pro-projekty-resici-aktualni-temata-zivotniho-prostredi/ . 

Premiéra v grantech Greenways 
Nadace Partnerství otevírá již osmým rokem 

grantové kolo programu Greenways. Hlavním 
cílem grantového programu je podporovat 
dlouhodobý rozvoj a péči o víceúčelové trasy 
a stezky spojené s projekty Greenways 
v České republice (Greenway Praha-Vídeň, 
Labská stezka, Moravské vinařské stezky, 
Greenway Jizera, Greenway Berounka-Střela). 
Grantový program podporuje rovněž nové a 
začínající projekty, například, Greenway Mrli-
na a Stezka železné opony.  

Grantové kolo bylo vyhlášeno dnem  
10. května 2010, žádosti je možné podávat do 
14. 6črvna 2010. Z prostředků dárce, kterým 
je Nadace České spořitelny, a vlastních pro-
středků letos program Greenways rozdělí  
0,8 mil. Kč. Výše grantů je omezena částkou 
80 tisíc Kč. Podporu získají vybrané projekty 
v kategoriích Partnerství pro stezku, Adoptuj 
svou stezku a Akce na Greenways.  

Letos poprvé je možné žádat také o pro-
středky na realizaci projektů na zvelebení 
drážních stezek, tj. cyklostezek realizovaných 
na místě zrušených železničních tratí a vleček.  

Výsledky grantového kola budou vyhlášeny 
do 30. črvence 2010. Výzvu naleznete na adr-
se www.nadacepartnerstvi.cz pod odkazem 
Granty – Aktuální grantové výzvy. 

 Elektroodpad se mění 
Češi se loni zbavili rekordních 1,8 mil. kusů 

vysloužilých mobilních telefonů. Pevných 
telefonů přitom k likvidaci odevzdali pouze 
něco přes 100 tisíc, tedy nejméně za posled-
ních 15 let. Vyplývá to z údajů společnosti 
REMA Systém, která se zabývá sběrem a 
likvidací vysloužilých elektrozařízení.  

»Tato čísla jednoznačně dokládají, jak se 
mění skladba elektroodpadu. Výrazně ubývá 
produktů, jako jsou magnetofony, gramofony, 
walkmany nebo klasické počítačové obrazov-
ky. Naopak do sběru již míří výrobky, které 
jsou na trhu jen několik let, zejména LCD 
monitory a televizory, plazmové televize, mp3 
přehrávače, digitální fotoaparáty a další. Hlav-
ně u spotřební elektroniky a telefonů platí, že 
životní cyklus se výrazně zkracuje,« říká mar-

(Pokračování na stránce 4) 
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ketingový ředitel společnosti REMA Systém 
Petr Kubernát. Například průměrná životnost 
klasického pevného telefonu je 10 let, naproti 
tomu u mobilu je to jen 4,3 roku. »Přestože 
mobilní telefon je asi osmkrát lehčí než klasic-
ký přístroj, již druhým rokem po sobě vzniklo 
co do hmotnosti více odpadu právě z mobil-
ních přístrojů,« konstatoval Petr Kubernát.  

 Elektromobilní radnice 

Starosta Městské části Praha 13 David 
Vodrážka převzal elektromobil a nabíjecí sta-
nici. Úřad MČ Praha 13 je tak vůbec prvním 
úřadem veřejné správy, který bude využívat 
ekologický automobil na elektřinu. Společnost 
TILI Czech Republic, která celý projekt zajis-
tila, zároveň spustila iniciativu elektromobilni-
urad.cz, jejímž prvním členem se stala právě 
Praha 13. Nově vzniklá iniciativa bude sdru-
žovat všechny úřady, které aktivně zařadí 
elektromobily do své agendy a podpoří tak 
jejich rozvoj.  

K problémům ROP Jihozápad 
Svaz měst a obcí (SMO) ČR dnes reagoval 

na výrazné zpoždění v čerpání evropských 
fondů v Jihočeském a Plzeňském kraji, k ně-
muž došlo v souvislosti se situací v Úřadu 
regionální rady regionu soudržnosti Jihozápad 
a následně pak v ROP Jihozápad. Situaci navíc 
komplikují kroky krajské reprezentace reagu-
jící na šetření policie v souvislosti s podezře-
ním z korupce a nekalých manipulací. Ta mi-
nulý týden rozhodla o přehodnocení dosud 
podaných žádostí.  

»Je třeba ihned najít řešení, které bude 
transparentní a nenapadnutelné. Přehodnocení 
projektů s sebou nese problémy nejen pro 
žadatele, jejichž projekty splnily všechny 
náležitosti a kteří počítali se započetím pláno-
vaných prací na realizaci svých projektů, ale 
především pro ty, kdo již začali schválené 
projekty uskutečňovat. Současně je potřeba 
řešit problémy zejména malých obcí, které si 
kvůli úspěšné žádosti o dotaci již vzaly úvěr. 
Pokud by totiž slíbenou dotaci nedostaly, je to 
pro ně takřka likvidační. Oslovil jsem proto 
ministra financí, aby se v této věci angažoval a 
pomohl hledat nejpřijatelnější řešení,« uvedl 
předseda SMO Oldřich Vlasák.  

(Pokračování ze stránky 3) 

Svaz měst a obcí (SMO) ČR vybízí k diskusi 
o tom, jak by po roce 2013 (tedy v novém pro-
gramovacím období Evropské unie) měla vy-
padat podpora zemědělců a venkova z kapitoly 
zemědělství EU. Evropská komise k tomu již 
formulovala čtyři základní otázky:  

1. Proč potřebujeme evropskou Společnou 
zemědělskou politiku (SZP)? 

2. Co občané od zemědělství očekávají? 
3. Proč je nutné Společnou zemědělskou po-

litiku reformovat? 
4. Jaké nástroje by měla budoucí Společná 

zemědělská politika mít k dispozici? 
SMO ČR tyto otázky 

dále rozvedl:   
1. Jakou evropskou 

SZP chceme? Má být 
základním posláním 
evropského zemědělství 
zejména zabezpečení 
potravin a potravinová 
soběstačnost EU? Pokud 
ano, co s rozvojem ven-
kova v té podobě, jak jej 
známe dnes? Nemají být 
z tohoto pohledu opatře-
ní pro nezemědělský rozvoj venkova (český 
Program rozvoje venkova – PRV) přesunuta do 
regionální politiky a politiky soudržnosti EU 
(české regionální operační programy a tematic-
ké operační programy)? A pokud ano, měly by 
být s přesunem podpory rozvoje venkova zpět 
pod politiky EU zaměřené na regionální rozvoj 
přesunuty i prostředky ze SZP, které jsou nyní 
určeny na podporu rozvoje venkova? 

2. Je žádoucí, aby řízení a správa SZP probí-
hala, s ohledem na územní specifika a regionál-

ní politické priority, podobně jako u politiky 
soudržnosti, tj. aby byly do procesu administra-
ce a správy SZP na národní úrovni zahrnuty 
kraje (tzv. víceúrovňová správa EU – stát – 
kraje)? Má u PRV dojít k většímu zapojení 
krajů? Je to pro české obce žádoucí? A pokud 
ano, v jaké podobě? 

3. Velmi často se hovoří o tom, že současná 
SZP podporuje takové výrobní způsoby, které 
nejsou dostatečně šetrné k životnímu prostředí 
a k přírodním zdrojům, a to navzdory dopadům 
na životní prostředí a život v obcích. Do jaké 
míry má proto zůstat stávající podpora země-

dělců v takové podobě 
jako dnes? A co by se 
mělo změnit? 
4. Má SZP více než dnes 
podporovat zaměstna-
nost na úkor investic? 
Odpovědi na uvedené 
otázky mohou pomoci 
stanovit, jak bude vypa-
dat poskytování pomoci 
zemědělcům po roce 
2013, jakou podobu 

bude mít podpora venko-
va, resp. zda bude vyjmuta z kapitoly zeměděl-
ství a přesunuta zpět pod regionální rozvoj 
(operační programy), kde původně byla a kde 
je na rozvoj obcí k dispozici více prostředků. 
Tuto variantu podporuje např. i Výbor regionů, 
který k tématu vydává stanovisko z vlastní 
iniciativy Budoucnost SZP po roce 2013. 

SMO ČR uvítá odpovědi na výše uvedené 
dotazy na e-mail srnova@smocr.cz nebo  
smocr@smocr.cz, a to do 31. 5. 2010. K témuž 
více na http://www.smocr.cz/.                     ( z r )  

Bartákův hrnec letos patří do Ekofarmy AGROFYTO 
V pořadí již osmnácté slavnostní udělení titulu 

Nejlepší ekologický zemědělec roku, spojené  
s  předáním putovního Bartákova hrnce za loňský 
rok, je podle tradice připraveno na poslední květ-
novou sobotu. Letos se uskuteční 29. května od  
9 hodin v Horní Lidči na valašském ekostatku 
společnosti Ekofarma AGROFYTO, spol. s r.o. 
Prestižní cenou Nadačního fondu Bartákův hrnec 
pro nejlepšího ekozemědělce budou tentokrát oce-
něni jednatelé společnosti AGROFYTO  Ing. Lud-
mila Mužikovská a Vilém Rudolf. Předání Bartá-
kova hrnce se pojí s finanční odměnou (15 tisíc Kč) 
v podobě symbolických »zlaťáků« (desetikorun čerstvé ražby), jimiž je putovní hrnec naplněn. 
Jeho držitel se vybírá i na základě návrhů veřejnosti. 

»Letošním oceněním zdůrazňujeme zásluhy, které mají oba jednatelé na úspěšné transformaci 
socialistického družstva na dnešní efektivní soukromý zemědělský podnik, kdy minimalizovali 
jeho porodní potíže a obvyklé rozdrobení původního majetku na množství bankrotujících vlastnic-
tví, přičemž firmu dovedli až k hospodaření v ekologickém režimu v poměrně velkém celku,« 
zdůrazňuje nestor českého ekologického zemědělství Ing. Richard J. Barták.  

Celý provoz Ekofarmy AGROFYTO zajišťuje 17 pracovníků (traktoristé, mechanici, dojičky, 
technici). Společnost spolupracuje s obcemi i při zimní údržbě komunikací, veřejných zelených a 
sportovních ploch apod.                                                                                                                 ( t z )  

Ilustrační foto: T. Křišťan ml. 

Jak bude vypadat podpora venkova po roce 2013? 

Ekofarma AGROFYTO.               Foto: archiv firmy 
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